

房屋建筑 地基处理 与加固

Soil Improvement and Reinforcement of Building Foundation

朱博鸿 廖红建 周龙翔 著 Zhu Bohong Liao Hongjian Zhou Longxiang





TU 753.8 Z757



房屋建筑 地基处理 与加固

Soil Improvement and Reinforcement of Building Foundation

朱博鸿 廖红建 周龙翔 著 Zhu Bohong Liqo Hongjian Zhou Longxiang





西安交通大学出版社 XI'AN JIAOTONG UNIVERSITY PRESS

·西安.

do) establ

内容简介

本专著主要介绍多层、高层厂房建筑软弱土地基处理和加固的实用技术,内容包括软弱土地基的差别以及国内、外常用的浅层、深层地基的加固方法(桩基及箱基作为基础工程考虑,未列入编写内容)。可供从事土建工程、地基勘察、设计的技术人员以及高等院校进行岩土工程研究的师生参考。

图书在版编目(CIP)数据

房屋建筑地基处理与加固/朱博鸿,廖红建,周龙翔著. 一西安:西安交通大学出版社,2003.5 ISBN 7-5605-1576-2

I.房··· Ⅱ.①朱··· ②廖··· ③周··· Ⅲ.基础(工程)-地基处理 Ⅳ.TU753.8

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2002)第 072579 号

书 名 房屋建筑地基处理与加固

编 著 朱博鸿 廖红建 周龙翔

出版发行 西安交通大学出版社

地 址 西安市兴庆南路 25号 (邮政编码:710049)

电 话 (029)2668315 2669096(总编办) (029)2668357 2667874(发行部)

印 刷 西安建筑科技大学印刷厂

字 数 109 千字

开 本 850mm×1 168mm 1/32

印 张 4.875

版 次 2003年5月第1版 2003年5月第1次印刷

印 数 0001~2150

书 号 ISBN 7-5605-1576-2/TU·19

定 价 12.00元(精装本定价:18.00元)

版权所有 侵权必究

国家自然科学基金、教委博士点基金资助研究项目

This research project was supported by the National Natural Science Foundation of China and the Doctoral Foundation of State Education Commission

第一作者简介



朱博鸿, 男, 西安建筑科技大学教授, 江苏常州人。1917年生, 1943年毕业于国立浙江大学工学院土木工程系。长期从事土力学基础工程、地基抗震等课程的教学研究工作, 并担任指导研究生抗震课题的研究任务。曾编写《土力学地基与基础》、《工程地质与土力学》、《地基抗震》等课程教材。主要论文有

《碱液加固黄土地基的原理与施工》、《黄土地基的爆扩挤密灰土桩加固》、《按流变特性计算黄土地基的湿陷变形》、《加固黄土地基的经验介绍》、《动态极限平衡理论在土体液化研究中的应用》等。

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

联系单位:710055 西安建筑科技大学土木工程学院

第二作者简介



廖红建,女,博士,1962年10月生,湖南华容人。西安交通大学建筑工程与力学学院副院长,土木工程系主任,教授,博士生导师。1985年毕业于西安建筑科技大学工民建专业,1987年在该校获岩土工程硕士学位。1991~1996年在日本从事访问学者研究、攻读博士学位。1996年获日本东海大学土木工学

科岩土工程博士学位。1996~1998 年在西安交通大学从事固体力学博士后研究。1997 年晋升副教授,1999 年晋升教授、博士生导师。承担有国家自然科学基金、陕西省自然科学基金等多项课题。已在国、内外学术期刊和学术会议上发表研究论文 60 余篇,多篇被 SCI,EI 收录。1994 年获日本土木学会关东分会"优秀论文发表奖"。多次获陕西省和西安市自然科学优秀学术论文奖。任日本土木学会会员,日本建筑学会会员,国际工程地质与环境学会会员,中国力学学会岩土力学专业委员会委员,中国岩石力学与工程学会理事,第五届中国青年岩土力学与工程委员会主任委员,陕西省力学学会理事,陕西省岩石力学与工程学会常务理事。主要从事岩土工程材料的强度变形特性、本构关系研究,地下空间的开发及边坡稳定研究,抗震与地质灾害防治研究等。

联系单位:710049 西安交通大学土木工程系

第三作者简介



周龙翔,男,1965年4月生于山西省五台县。1985年毕业于武汉水利电力学院建筑结构专业,1988年研究生毕业于西安冶金建筑学院岩土工程专业,获工学硕士学位。1988年至今一直从事基坑支护、边坡支护、地基处理的设计、施工科研工作。主持完成广东清连一级公路边坡治理、广州锦城花园深基

坑支护、广东佛开高速公路结构物软基搅拌桩处理、京珠高速公路 广珠段软基试验工程、广东虎门鸦片战争纪念馆软土地基处理、太 原双塔寺塔体纠偏勘察等大型工程 60 余项,发表论文 20 余篇。 1996 年获广东省交通厅科技进步二等奖、广东省航道局科技进步 二等奖。1995 年被聘为西安建筑科技大学硕士研究生兼职导师, 1997 年被聘为高级工程师。现于广州工作。

联系地址:510230 广州市滨江东远安路 89 号

BRIEF INTRODUCTION TO THE FIRST AUTHORS

Zhu Bohong, was born in 1917, Jiangsu Province, China. He is now a Professor of the School of Civil Engineering in Xi'an University of Architecture and Technology. He graduated from the Department of Civil Engineering of National Zhejiang University. He has been involved in teaching and research in Soil Mechanics and Foundation Engineering, Foundation Earthquake Resistance, etc.

He has been in of charge of supervising Master students in the study of seismic problems. He has written the textbooks such as "Soil Mechanics and Foundations", "Engineering Geology and Soil Mechanics" and "Foundations and Earthquake Resistance", etc. His main papers are "Theory and Construction of Alkali Liquor Reinforcement of Loess Foundations", "Lime-Soil Pile Foundation in Loess Using a Explosive Compression Technique", "Calculation of the Collapse Deformation of Loess Foundations According to Rheological Characteristics", "Introduction of the Experience of Strengthening Loess Foundations", "The Use of Dynamic Limit Equilibrium Theory in the Research of Soil Liquefactions", etc.

BRIEF INTRODUCTION TO THE SECOND AUTHORS

Liao Hongjian was born in December 1962 in Huarong, Hunan Province, China. She is currently a Professor and Head of the Departemnt of Civil Engineering, and the Vice-Dean of the School of Civil Engineering and Mechanics in Xi'an Jiaotong University. She graduated with a B. Eng. degree in 1985 and was awarded a M. Sc. degree in 1987 from the Department of Civil Engineering, Xi'an University of Architecture and Technology. She did researches as a visiting scholar and later studied for her doctor's degree from 1991 to 1996 in Japan. She received a Ph. D. in Geotechnical Engineering from the Department of Civil Engineering, Tokai University, Japan in 1996. From 1996 to 1998, she engaged in a postdoctoral research in Solid Mechanics from Xi'an Jiaotong University. She became an Associate Professor in 1997 and a Professor in 1999. She has undertaken research projects with funding from the National Natural Science Foundation of China and funding from Shaanxi Province. She

has published more than 60 papers in academic journals and academic conferences at home and abroad. A lots of papers are SCI and EI papers. She received an "Excellent Paper" award from the Kanto Branch of Japanese Civil Engineering Society in 1994. She obtained several times "Excellent Academic Paper of Natural Science" award from Xi'an city and Shaanxi Province. She has been a member of Japan Society of Civil Engineering (JSCE), a member of Japan Society of Architectural (JSA), a member of International Society of Engineering Geology and Environment, a Committee member of Rock and Soil Mechanics Division of Chinese Society of Mechanics, a Committee member of the Chinese Society of Rock Mechanics and Engineering, a member of the Chinese Youth Geotechnical and Engineering Committee, a member of the Council of the Society of Mechanics of Shaanxi Province, a member of the Council of the Rock Mechanics and Engineering Society of Shaanxi province. Her research interests include strength and deformation behavior of geotechnical materials include strength and deformation behavior of geotechnical materials, constitutive relations, exploitation of underground space and slope stability, anti-seismic studies and prevention and remediation of geological disasters.

Address:

Department of Civil Engineering,

School of Civil Engineering and Mechanics,

Xi'an Jiaotong University,

Xi'an, Shaanxi, 710049, P. R. of China

Tel: 029 - 2668574,2668866

E-mail: hjliao @ xjtu.edu.cn

BRIEF INTRODUCTION TO THE THIRD AUTHORS

Zhou Longxiang was born in April 1965, Wutai, Shanxi Province, China. He graduated from the Department of Architecture Structure in Wuhan University of Hydraulic and Electric Engineering in 1985. In 1988 he graduated with a M. Sc. degree from the Department of Geotechnical Engineering in Xi'an University of Architecture and Technology. He has been involved in the researches on shoring of deep foundation pits, shoring of slopes, foundation treatment, design and construction since 1988. He has managed 60 large geotechnical projects, such as the Slope Treatment of Guangdong Qinglian First Class Highway, Shoring of Deep Foundation Pit of Guangzhou Jincheng Garden, Treatment by Agitaton Pile for Guangdong Fokai Express Highway Soft Foundation, Soft Foundation Experiment of Jingzhu Thruway between Guangzhou and Zhuhai, Soft Foundation Treatment of Guangdong Humen Opium War Memorial , and Tower Deflection Correction and Engineering Investigation of Taiyuan Twin Tower Temple, etc. More than 20 papers have been published. In 1996, he obtained the Second Rank prize of Science and Technology of Guangdong Province Transportation Department, the Second Rank prize of Science and Technology of Guangdong Province Waterway Bureau. He has been part-time supervisor of Master students of Xi'an University of Architecture and Technology since 1995. He has been a senior engineer since 1997, and is currently working in Guangzhou city, China.

编写说明

本书主要介绍多层、高层建筑物的软弱地基处理和加固实用技术。全部内容包括软弱地基的差别以及国内、外常用的浅层、深层地基的处理加固方法(桩基及箱基作为基础工程考虑,未列入编写内容)。书中文字简洁、语句通顺,工程实例多,实用性强。可提供从事土建工程、地基勘察、设计的技术人员和科研人员使用,也可作为高等院校进行岩土工程研究的师生参考,以及作为岩土工程专业的研究生和高年级本科生的教材。本书在编写、整理过程中,研究生张新善、苏立君同学做了部分文字录入和绘图工作,在此致谢。限于作者水平有限,不妥之处,恳请读者批评指正!

编 者 二〇〇二年七月

主要符号表

w	含水量
w_{L}	液限
e	孔隙比
D_{r}	相对密实度
ho	密度,g/cm³
d_{s}	相对体积质量
$ ho_{d}$	干密度,g/cm³
$ ho_{ ext{d max}}$	最大干密度,g/cm³
S_{r}	饱和度
V_v	土中孔隙体积,cm³
V_s	土中颗粒体积,cm³
V_w	土中水的体积,cm³
$w_{ m op}$	最优含水量
$w_{ m p}$	塑限
m	土的质量,g
$m_{ m w}$	土中水的质量,g
$m_{\rm s}$	干土颗粒的质量,g
λ_c	压实系数
k	渗透系数
K_u	颗粒级配不均匀系数
λ_{B}	形状系数
$d_{10}(d_{60})$	小于某粒径的土重占土试样总重的 10%
	(60%)所对应的粒径
D	夯锤底面直径,m

α	折减系数
γ	重度,kN/m³
$\gamma_{ m w}$	水的重度,kN/m³
γ'	有效重度,kN/m³
$\gamma_{ m d}$	干重度,kN/m³
$\gamma_{ m c}$	土挤密后的重度,kN/m³
arphi	内摩擦角,°
a	压缩系数
K_v	土的竖向渗透系数,cm/s
$\delta_{ m s}$	湿陷系数
π	圆周率
g	重力加速度
$ ho_{w1}$	纯水 4℃时的密度,等于 1g/cm3
μ	泊松比
E_0	变形模量,kPa
E_{s}	压缩模量,kPa
$ au_f$	土的抗剪强度,kPa
$f_{\mathbf{k}}$	地基土的承载力标准值,kPa
f	地基土的承载力设计值,kPa
σ_1	最大主应力,kPa
$\sigma^{'}$	有效压应力,kPa
u	孔隙水压力,kPa
G_D	动水压力,kPa
M	夯锤质量, t
h	夯锤落距, m
I	夯锤的冲量,N·s
v	夯锤落地速度,m/s
S	强夯的安全落距,m

E'_{s}	柱间土的沉降模量,MPa
E'_{p}	桩体的沉降模量,MPa
E'_{sp}	复合地基的沉降模量, MPa
S	沉降量,m
s_B	沉降比
S_{sp}	复合地基的最终沉降量, m
$U_{z}(U_{r})$	太沙基一维固结理论竖向(水平向)平均固结度
U_{rz}	砂井地基平均固结度
Н	固结排水距离,m
$C_v(C_H)$	土体的竖向(水平向)固结系数,cm²/s
$T_v(T_H)$	竖向(水平向)固结时间因数
Ω	灰土挤密桩总截面面积,m²
ω	沉降影响系数
ϕ	直径,m
r	面积置换率
n	应力比
e_c	挤密后砂土的孔隙比
η	复合地基平均刚性模数
σ_p	复合地基中碎石桩的应力,kPa
σ_s	复合地基中土的应力,kPa
A_p	复合地基中碎石桩的面积, m ²
A_s	复合地基中土的面积,m ²
σ	作用于复合地基上的平均应力,kPa
λ , λ_p , λ_s	分别为复合地基、碎石桩及土的应变
E, E_p, E_s	分别为复合地基、碎石桩及土的变形模量,MPa
$N_{\rm cr}$	液化判别标准贯人锤击数临界值
N_0	液化判别标准贯人锤击数基准值

 d_s 饱和土标准贯入点深度,m d_w 地下水位深度,m 每个砂井影响范围的直径,m

目 录

0	前言		1
1	土的	医实处理	5
	1.1	_夯实的原理与方法	5
	1.2	最大干密度、最优含水量的室内测定法	7
	1.3	最大干密度、最优含水量的现场测定	9
	1.4	\$用的夯压工具及施工操作方法······ 1	0
	1.5]填土地基土料、含水量的选择与配制]	12
	1.6]填土地基的容许承载力及边坡稳定 1	3
2	原土	₽基的强夯法处理⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯⋯]	5
	2.1	营务与重夯的区别	5
	2.2		6

	2.3	强夯法的设备	19
	2.4	强夯参数的确定	
	2.5	强夯施工程序	29
	2.6	强夯工程实例	30
3	振冶	中法加固松软地基·····	38
	3.1	振冲法的适用范围	38
	3.2	振冲法加固地基的原理	39
	3.3	振冲法的设备	40
	3.4	振冲桩的设计	42
	3.5	振冲桩的施工	45
	3.6	碎石桩、土复合地基的承载力	46
	3.7	复合地基的沉降计算	50
4	软占	上地基的砂井堆载预压加固······	54
4	软 出	上 地基的砂井堆载预压加固 ······ 砂井堆载预压加固的原理·····	54 54
4			
4	4.1	砂井堆载预压加固的原理	54
4	4.1 4.2	砂井堆载预压加固的原理 砂井地基的设计	54 55
4	4.1 4.2 4.3	砂井堆载预压加固的原理······ 砂井地基的设计······ 砂井固结度的计算·····	54 55 57
4	4.1 4.2 4.3 4.4	砂井堆载预压加固的原理······ 砂井地基的设计······ 砂井固结度的计算·····	54 55 57
	4.1 4.2 4.3 4.4	砂井堆载预压加固的原理····································	54 55 57 60
	4.1 4.2 4.3 4.4	砂井堆载预压加固的原理····································	54 55 57 60
	4.1 4.2 4.3 4.4 地基 5.1	砂井堆载预压加固的原理····································	54 55 57 60 64 64
	4.1 4.2 4.3 4.4 地基 5.1 5.2	砂井堆载预压加固的原理 砂井地基的设计 砂井固结度的计算 砂井地基固结度计算的修正 基土的爆扩挤密加固 … 灰土爆扩挤密加固的效果与适用范围。 爆扩挤密桩消除地基变形危害的原理	54 55 57 60 64 64 66
	4.1 4.2 4.3 4.4 地基 5.1 5.2 5.3	砂井堆载预压加固的原理 砂井地基的设计 砂井固结度的计算 砂井地基固结度计算的修正 **生的爆扩挤密加固 ** 灰土爆扩挤密加固的效果与适用范围。 爆扩挤密桩消除地基变形危害的原理。 灰土爆扩挤密桩抗变形及抗湿陷的性能。	54 55 57 60 64 64 66 67